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Przewodniczący Rady Gminy w Chojnicach

Odpowiadając na interpelację złożoną na II sesji Rady Gminy w Chojnicach w dniu 14 czerwca 2024 r. przez Radną Rady Gminy w Chojnicach panią Kamilę Mamczarek wyjaśniam co następuje:Na wstępie chciałbym zaznaczyć, że zgodnie z art. 5a ust. 5 ustawy o samorządzie gminnym (Dz.U.2024.609 t.j. z dnia 2024.04.22) jedynie w gminach będących miastami na prawach powiatu tworzenie budżetu obywatelskiego jest obowiązkowe. Niezależnie od tego od wielu lat w Gminie Chojnice funkcjonują tzw. konta sołeckie, które w naszym przekonaniu są lepszą i bliższą mieszkańcom formą budżetu obywatelskiego.Warto również podkreślić, że kwoty przeznaczane na realizację zadań z kont sołeckich stale rosną i stawiają Gminę Chojnice w czołówce samorządów jeśli chodzi o wartość środków przeznaczanych na ten cel. Przypomnę tylko, że w roku 2023 było to 2,6 min zł, a w roku bieżącym to ponad 2,9 min zł. Kwota ta w zestawieniu z wyżej przywołanym artykułem ustawy o samorządzie gminnym (mówiącym o budżecie w wysokości co najmniej 0,5% wydatków gminy, co w przypadku naszego samorządu stanowiłoby kwotę ok. 830 tys. zł) jest znacząco wyższa, co dowodzi, że gmina Chojnice realizuje cele prospołeczne, doskonale wpisując się w strategiczne założenia „Samorządu bliżej obywatela”.Szczególny charakter funkcjonującego w gminie rozwiązania polega na dużo szerszej konsultacji bezpośrednio zainteresowanych mieszkańców. Decyzje podejmowane są po dyskusji i głosowaniu na zebraniu wiejskim. Pozwala to na szerszą www.gminachojnice.com.pl | gmina@gminachojnice.com.pl | tel. (52) 397 21 29 | fax (52) 397 35 59 



partycypację i jeszcze głębsze uspołecznienie przyjmowanych rozwiązań. Minimalizujemy także prawdopodobieństwo ewentualnych protestów i sprzeciwu mieszkańców.Na oddzielną uwagę zasługuje Pani myśl sugerująca, że tzw. konta sołeckie zamykają drogę do realizacji inwestycji ogólnogminnych, ponadsołeckich. Otóż nic nie stoi na przeszkodzie, by mieszkańcy różnych sołectw łączyli swoje inicjatywy i przeznaczali naliczane środki na wspólne cele. Jako jeden z ostatnich przykładów takiego działania jest wspólna inicjatywa zakupu 126 lamp solarnych dla 20 sołectw. Po konsultacjach w sołectwach wdrożyliśmy w gminie ponadlokalny (w sensie sołectw) program finansowany częściowo właśnie z kont sołeckich. Aktualnie trwa postępowanie przetargowe na dostawę lamp o wartości ok. 700 tys. zł. Jest to więc bardziej spektakularna inwestycja, realizowania z pełnym uwzględnieniem głosu mieszkańców gminy, szeroko dyskutowana na wielu Zebraniach Wiejskich, finansowana częściowo z budżetu obywatelskiego.
Nasze wieloletnie doświadczenie i praktyka w tym względzie pokazują, że rozwiązania dotyczące tzw. kont sołeckich sprawdzają się w obliczu problemów i wyzwań, które stoją przed gminą wiejską. Stoimy na stanowisku, że ten rodzaj budżetu partycypacyjnego jest wystarczający i w pełnym zakresie zaspokaja potrzeby mieszkańców, pozwalając im na pełne uczestnictwo w wydatkowaniu znaczących kwot z budżetu naszego samorządu.
Na zakończenie - odpowiadając na zawartą w interpelacji tezę - pragnę wyjaśnić, że konta sołeckie w żaden sposób nie generują zysku dla gminy w postaci zwrotu części ponoszonych wydatków z budżetu państwa.
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